



MATTE BLANCO INTERNATIONAL CONGRESS

PARIS, August 29-31, 2014

Matte Blanco and the Unconscious Power of Analogy

www.matteblanco.net

Freud wrote in 1938: "... Moreover, as a rule, the existence of *quite insignificant points in common* between two elements is enough to allow the dream-work to *replace one by the other in all further operations*. Matte Blanco, then, fully developed this notion : all similarities between two elements considered by the mind renders them equivalent at the unconscious level, a notion that is not always given the full importance it deserves, either from the standpoint of clinical practice or from that of applied psychoanalysis.

Mr Alain Gibeault, ex-General Secretary of the International Psychoanalytical Association, and ex-President of the European Federation of Psychoanalysis (EFP) will preside over the Congress. **Professor Didier Houzel** (Caen, France), winner of the 1997 Frances Tustin Memorial Prize, has agreed to preside over one of the sessions.

We anticipate presentations from:

Alessandra Ginzburg: Analogy in Literature

Alessandra Ginzburg (Rome, Full and Didactic Member of the Italian Society of Psychoanalysis) is particularly interested in analogy in literature. She is the author of : *Il miracolo dell'analogia. Saggi su letteratura e psicoanalisi*. Ospedaletto-Pisa, Pacini.

Sergio Salvatore: Bi-logic, analogy and affective semiosis.

Sergio Salvatore (Professor of psychology at the University Of Lecce, Italy) is the author of numerous papers. With Freda he is a co-author of : « Affect, Unconscious and Sensemaking. A psychodynamic, semiotic and dialogic model." in *New Ideas in Psychology*, volume 29, 2011, pp 119-135.

Giampaolo Sasso. Matte Blanco and the Power of Analogy: A Psychoanalytical and Neurophysiological Point of View.

Giampaolo Sasso (Psychoanalyst, Milano) is the author of : *The Development of Consciousness: An Integrative Model of Child Development, Neuroscience and Psychoanalysis* (Karnac Books, 2007).

Yair Neuman (Beer Sheva): Computational Psychoanalysis: When Matte-Blanco meets Alan Turing.

Yair Neuman (Professor of Psychology at the University of Beer Sheva, Israel) has published many articles in various fields but which deal essentially with Matte Blanco, Bion, Baktine and on the links between semiotics and psychoanalysis.

This congress will be of interest to colleagues (psychoanalysts, psychotherapists, psychologists) working in the fields of clinical or applied psychopathology.

CALL FOR PAPERS before November 30, 2013
APPEL A COMMUNICATION avant le 30 novembre 2013

Please contact M. SANCHEZ CARDENAS, drmsanchezcardenas@wanadoo.fr et A. LEVY levy.ann@wanadoo.fr

Nous sommes heureux de vous informer, par cette première annonce de la tenue les vendredi 29 (soir), samedi 30 et dimanche 31 août (matin) 2014 du CONGRES INTERNATIONAL MATTE BLANCO de PARIS,

« MATTE BLANCO ET LA FORCE INCONSCIENTE DE L'ANALOGIE ».

Freud écrivait en 1938 : ... l'existence des plus insignifiants points communs entre deux éléments permet au travail du rêve de remplacer l'un par l'autre dans toute la suite des opérations... ». Matte Blanco a donné son plein développement à cette notion où toute similarité entre deux éléments considérés par le psychisme les rend équivalents au niveau inconscient.

Le congrès se déroulera sous la présidence de **Mr Alain Gibeault**, ex Secrétaire Général de l'International Psychoanalytic Association et ex-président de la Fédération Européenne de Psychanalyse (EFP). Une session sera présidée par le **Professeur Didier Houzel** (Caen, France), lauréat 1997 du Frances Tustin Memorial Prize.

Premiers intervenants présents :

Alessandra Ginzburg (Rome, Membre titulaire et formateur de la Société Italienne de Psychanalyse) : **L'analogie dans la littérature.**

Alessandra Ginzburg est l'auteur de nombreux articles portant sur Matte Blanco. Elle a en particulier publié le livre : *Il miracolo dell'analogia. Saggi su letteratura e psicoanalisi*. Ospedaletto-Pisa, Pacini.

Sergio Salvatore (Professeur de psychologie à l'université de Lecce, Italie) : **La Bi-logique, l'analogie et la sémiose affective**

Sergio Salvatore est l'auteur de nombreux articles dont, avec Freda : Affect, unconscious and sensemaking. A psychodynamic, semiotic and dialogic model. In *New ideas in psychology*, volume 29, 2011, pp 119-135.

Giampaolo Sasso (Psychanalyste, Milan) : **Matte Blanco et la puissance de l'analogie : un point de vue psychanalytique et neurophysiologique**

Giampaolo Sasso est l'auteur de : *The Development of Consciousness: An Integrative Model of Child Development, Neuroscience and Psychoanalysis* (Karnac Books, 2007).

Yair Neuman (Professeur de psychologie à l'université de Beer Sheva, Israël) : **Psychanalyse et computation : lorsque Matte Blanco et Alan Turing se rencontrent**

Yair Neuman a publié de nombreux articles dans des champs divers mais qui portent en particulier sur Matte Blanco, Bion, Bakhtine et sur les liens entre sémiotique et psychanalyse.

Ce colloque intéressera tous ceux (psychanalystes, psychologues, psychothérapeutes) qui s'intéressent à la psychopathologie clinique ou appliquée

Le congrès se tiendra en anglais. Si des auditeurs francophones s'inscrivent, une traduction simultanée sera envisagée.

The congress will take place at the FIAP Jean Monnet, 30 rue Cabanis 75014 PARIS.

Lunch and coffee breaks will be provided. (included in the congress price)

Information about the congress and accommodations will be available on the website of the congress www.matteblanco.net.

Le congrès se tiendra à la FIAP Jean Monnet, 30 rue Cabanis 75014 PARIS.

Le déjeuner et les pauses café inclus dans le prix d'inscription.

Vous trouverez des informations sur le congrès et des propositions d'hôtel sur le site du congrès www.matteblanco.net.

Registration Form / Bulletin d'inscription :

NAME/NOM :

EMAIL :

Mailing address/Adresse postale :

Designation/Fonction :

(for badges purpose, pour les badges)

Registration fee/ Participation financière :

☐ 150 euros

☐ 100 euros for student/pour étudiant

PAYMENT/ PAIEMENT :

By Bank transfer/Par virement bancaire :

Compte bancaire du Congrès /*Congress bank*

Par chèque :